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صندوق بازنشستگي
 بزرگترين چالش شرفبافي

صنع��ت  ارش��د  کارش��ناس 
هوان��وردي تأکيد ک��رد: هما به 
دليل مواجه ش��دن با مشکلات 
فراوان و بدهي هاي گس��ترده به 
يک مدير سياس��ي نياز داشت تا 

بتواند مشکلات برون سازماني را با مذاکره حل کند. 
آرم��ان بي��ات در گف��ت وگو با خبرگزاري مه��ر به چالش هاي 
مهم پيش روي مدير جديد ايران اير اشاره و خاطرنشان کرد: 
بزرگترين چالش هما صندوق بازنشس��تگي اس��ت صندوقي با 
۱۰ هزار نفر بازنشسته که هزينه زيادي روي دست هواپيمايي 
جمهوري اسلامي گذاش��ته و اگر اين صندوق که مس��ئوليت 
آن با خود ش��رکت هواپيمايي اس��ت، به صندوق بازنشس��تگي 
کش��وري منتقل ش��ود، پول کلاني که ماهانه ايران اير بايد به 
عنوان حقوق و مزايا به بازنشس��تگان بدهد، به عنوان توس��عه 
زيرساخت هاي هما مصرف مي شود. اما در حال حاضر هما در 
تأمين اين مبالغ با مشکلات بزرگي مواجه شده و بازنشستگان 
ني��ز ب��ه دلي��ل عدم دريافت حقوق خود در موعد زماني مقرر، به 

زحمت افتاده اند.
وي ادامه داد: س��اير مش��کلات هما ش��امل بدهي بالا، لزوم 
تعامل و گفت وگو با نمايندگان مجلس و اعضاي هيئت دولت، 
لزوم تعامل با صندوق توس��عه ملي، توانايي جذب منابع مالي 
براي ادامه خريد ناوگان جديد، نبود اعتبارات لازم براي تمديد 
قراردادهاي متعدد شرکت و تعهدات ايجاد شده و ... هما را در 
وضعيتي قرار داده که بهتر بود در اين شرايط يک مدير سياسي 
و داراي ق��درت چان��ه زني بالا، مديرعامل ايران اير مي ش��د و 
ش��رفبافي هم به عنوان قائم مقام اين ش��رکت فعاليت و زمينه 
توس��عه درون س��ازماني هما فراهم مي کرد و به رفع و رجوع 

مشکلات داخلي اين شرکت مي پرداخت.

جاده هراز براي سه روز بسته شد 
مديرکل راه��داري و حمل 
ونق��ل ج��اده اي اس��تان 
مازن��دران گفت: جاده هراز 
از س��اعت ۱۲ ظهر شنبه به 
م��دت ۳ روز به دليل اجراي 
عملي��ات ايمن س��ازي، به 

روي خودروهاي عمومي بسته است. 
احمدآفرين محمدزاده مديرکل راهداري و حمل ونقل جاده اي 
مازندران در گفت وگو با ايرنا اظهارکرد: به منظور ايمن سازي 
و اصلاح شيب شيرواني راه در جاده هراز )منطقه پيچ ابتهاج(، 
اين محور از ساعت ۱۲ تا ساعت ۱۸ امروز و روزهاي يکشنبه و 

دوشنبه نيز از ساعت ۶ صبح تا ساعت ۱۸ بسته خواهد بود.
وي با اش��اره به س��امانه پيام کوتاه ۱۰۰۰۰۱۴۱ و تلفن گوياي 
۱۴۱ براي اطلاع رساني به مسافران از وضعيت راه هاي استان 
مازندران، از رانندگان وسايل نقليه خواست در ايام انسداد اين 
مح��ور ضم��ن رعاي��ت کليه نکات ايمن��ي و با احتياط از طريق 

ديگر راه هاي ارتباطي استان تردد کنند.
مازندران با دارا بودن س��ه محورش��رياني با پايتخت کش��ور از 
جمله اس��تانهايي اس��ت که راه هاي ارتباطي آن از اهميت ويژه 

اي برخوردار است.

جزئيات مسير جديد دسترسي
 به ترمينال فرودگاه امام )ره( 

و  برنامه ري��زي  مس��ئول 
ساماندهي امور شهري شهر 
فرودگاهي امام خميني)ره( 
با تش��ريح دلايل و اهداف 
تغيير مس��ير دسترس��ي به 
ترمينال فعلي فرودگاه امام، 

بهتري��ن مس��ير ورود ب��ه اين ترمينال را معرفي کرد. حس��ين 
س��ليمان بيگي اظهار کرد: همانطور که در اطلاعيه اخير ش��هر 
فرودگاهي عنوان شد، تغييراتي در مسير دسترسي به ترمينال 
ش��ماره يک ايجاد ش��ده اس��ت و در شرايط کنوني امکان تردد 
خودروهاي ش��خصي در محدوده جل��وي ترمينال )پروازهاي 
ورودي و خروج��ي( وج��ود ندارد و پارکينگ طبقاتي )پارکينگ 
شماره يک( نيز تا اطلاع ثانوي پذيرش خودرو نخواهد داشت.به 
گزارش ايسنا، وي مهمترين دليل اين اقدامات را بالا بردن سطح 
امنيت و رفاه مس��افران اعلام کرد و گفت: با توجه به اتفاقات 
پيراموني کش��ور و منطقه، به وجود آوردن ش��رايط مطمئن تر، 
بهس��ازي ش��رايط فرودگاه و برنامه هاي توسعه اي، اعمال اين 
تغييرات ضروري است.سليمان بيگي در توضيح نحوه دسترسي 
به ترمينال توضيح داد: مسافران و مراجعان محترم به فرودگاه 
بايد براي توقف خودروهاي خود و سوار و پياده کردن مسافران 
از پارکينگ ش��ماره ۳ ش��هرفرودگاهي استفاده کنند. پارکينگ 
شماره ۳ با ظرفيت پذيرش ۹۰۰۰ خودرو در ضلع جنوبي اسپاين 
و در مج��اورت هت��ل ايبي��س و نووتل )روبه روي ترمينال( قرار 
گرفته است که تابلوهاي راهنما در طول مسير جهت راهنمايي 

بيشتر مسافران نصب شده است.

راهکارهاي کوتاه مدت و ميان مدت دولت براي 
تامين مسکن اقشار کم درآمد 

علي چگني مديرکل دفتر برنامه ريزي و اقتصاد مسکن در مورد 
عمده سياست هاي کوتاه مدت و ميان مدت مسکن و مجموعه 
اقداماتي که در طرح جامع مس��کن در دس��ت پيگيري، اقدام 
و اجرا اس��ت، گفت: طرح جامع مس��کن داراي يکسري اهداف 
بلندمدت و استراتژيک بوده و طرحي است که راهبردها را تعريف 
و مسيرهاي اساسي حوزه مسکن و سکونت خانوارها را تدوين 
مي کن��د. اي��ن برنامه بلندمدت همچنين اين ويژگي را دارد که 
در قالب برنامه هاي ميان مدت و کوتاه مدت نيز تعريف ش��ود و 
براساس برنامه زماني مدون با تعيين دستورالعمل هاي اجرايي 
مشخص به اجرا درآيد. چگني به عنوان نمونه اي از برنامه هاي 
ميان مدت و کوتاه مدت طرح جامع، مس��کن اجتماعي را مثال 
زد و اف��زود: وقت��ي از تامين مس��کن امن يا تامين مس��کن در 
توان خانوارهاي ايراني صحبت مي شود، طبيعتا به برنامه هايي 
اش��اره دارد که از طرح جامع اس��تخراج ش��ده اس��ت. به عنوان 
نمونه، زمانيکه برنامه بهسازي و نوسازي بافت هاي نابسامان 
و ناکارآمد شهري تدوين مي شود، تامين مسکن امن در مناطقي 
که مسکن در آنها به لحاظ اجتماعي و فيزيکي نا ايمن است را 
با يک سلسله برنامه هاي اجرايي هدف قرار مي دهد و در تلاش 
است تا با برنامه ريزي در آن مناطق، دسترسي به مسکن ايمن 
و پايدار را براي س��اکنان آن مناطق فراهم آورد.مديرکل دفتر 
برنامه ري��زي و اقتصاد مس��کن ادامه داد: ب��ه عنوان نمونه اي 
ديگ��ر، ب��ا تدوين برنام��ه صندوق پس انداز يکم به واقع، تامين 
مس��کن خانوارهاي متوس��ط و ميان درآمد هدف قرار مي گيرد. 
همچنين، وقتي مسکن اجتماعي در طرح جامع مسکن تعريف 
مي شود، به تامين مسکن براي خانوارهاي کم درآمد توجه دارد 
و در مسکن روستايي نيز به همين ترتيب اهداف ارتقاي سکونت 

در روستاها دنبال مي شود.

پیشخوان

راه ومسکن

اخي��را عب��اس آخوندي وزير راه و شهرس��ازي در 
مراس��م رونمايي از س��ند راهبردي بانک مسکن 
در افق ۱۴۰۰ و جلسه شوراي هماهنگي مديران 
ستادي بانک مسکن گفته بود: آن چه بحث واقعي 
اس��ت اين اس��ت که بايد همه گونه هاي واقعي 
مسکن را مورد هدف قرار دهيم و اصلا به حاشيه 
نرويم. س��ه گونه متقاضي عمده واقعي مس��کن 
در ايران وجود دارد که ش��امل جوانان، حاش��يه 
نش��ينان و افراد س��اکن در بافت فرسوده هستند. 
اين سه گروه، گروه هاي واقعي متقاضيان مسکن 
در کشور هستند که بخش اعظم تقاضا روي اين 
سه گروه است. در کنار اينها البته متقاضياني نيز 
وجود دارند که مي خواهند واحد مسکوني خود را 
تبديل به احس��ن کرده و يا خانه اي را فروخته و 
خان��ه اي ديگ��ر خريداري کنند که آنها همواره در 
حاشيه بازار وجود داشته و کار خود را انجام مي دهد.

وزير راه و شهرس��ازي افزود: راهکار ما براي اين 
س��ه گروه عمده متقاضي مس��کن يعني جوانان 
وخانه اولي ها، حاشيه نشيان و ساکنان بافت هاي 
فرسوده و در نهايت توانمندکردن متقاضيان است 
که اين مدل، مدل بانک مسکن براي آتي است. در 
همين راستا با دکترمنصور غيبي کارشناس ارشد 
اقتصاد مس��کن گفتگويي به عمل آورديم که از 
نظ��ر مي گذرد .منصور غيبي مي گويد: با توجه به 
اينکه اقتصاد مس��کن تابعي از کل اقتصاد کش��ور 
اس��ت و چون رش��د قابل توجهي در حوزه اقتصاد 
نداريم بنابراين در حوزه مس��کن هم شاهد اتفاق 
خاصي نخواهيم بود و تا پايان س��ال ۹۶ وضعيت 
به همين روال ادامه خواهد يافت. از س��وي ديگر 
براي س��ال جاري رش��د اقتصادي ۸ درصد پيش 
بيني ش��ده اس��ت که تحقق آن به سختي ممکن 
اس��ت زيرا براي تحقق رش��د اقتصادي بايس��تي 
مراودات داخلي و خارجي به خوبي برقرار باشد و 

سرمايه مازادي که ناشي ازتوليد و سرمايه گذاري 
باش��د وجود داش��ته باشد تا براس��اس آن اقتصاد 
مردم و جامعه بهبود پيدا کند و به دنبال آن تقاضا 
براي مس��کن چه به عنوان يک کالاي مصرفي 
و چه به عنوان محملي براي س��رمايه گذاري به 
وجود بيايد. اين کارش��ناس ارش��د اقتصاد مسکن 
ادام��ه مي ده��د: بنا براين چه در جامعه مصرفي و 
چه در جامعه س��رمايه داري زماني مي توانيم به 
رش��د حوزه مس��کن اميدوار باشيم که سرمايه در 
رشد وجريان باشد و مثلا يک کفاش بتواند کفش 
خوب توليد کند و بفروشد، و بازار توليد کنندگان و 

فروشندگان لوازم خانگي از رونق لازم برخوردار 
باش��د. به اين ترتيب آن ها مي توانند براي خريد 
خانه اقدام کنند و يا به خانه خود غنا ببخش��ند و 

خانه بهتري تهيه کنند. وي مي افزايد: من حتي بر 
همين اساس ۴ سال آينده مسکن را هم پيش بيني 
کردم؛ متاسفانه اينطور جا افتاده است که مسکن 

براي رشد بايد گران شود ولي اين امر توليد فساد 
و س��وداگري مي کند. غيبي خاطر نشان مي کند: 
در موردضرورت تش��کيل وزارتخانه مس��کن و 
شهرس��ازي گفتني اس��ت يک وزارتخانه بايد به 
عنوان متولي وجود داشته باشد که رونق همه وجوه 
و عوامل دخيل در توليد مس��کن را در نظر داش��ته 
باشد و پي گيري کند و رونق مسکن را تنها در خانه 
دار شدن نبيند؛ بلکه در مورد بحث هايي همچون 
توليد مصالح ، بحث فني ساختمان، صدور خدمات 
فني و مهندس��ي، و بس��ياري موارد ديگر نظارت 
و پي گيري لازم داش��ته باش��د و براي همه آن ها 
زمين��ه رون��ق ايجاد کن��د تا به تبع آن براي مقوله 
مس��کن هم ايجاد ش��ود. منصور غيبي در بخش 
ديگري از اظهارات خود بيان مي کند: با توجه به 
»نقشه راه بازار مسکن تا سال ۱۴۰۰« مورد نظر 
وزي��ر راه و شهرس��ازي باي��د گفت وي تنها قائل 
ب��ه ارائه يک راه حل ب��راي امکان خانه دار کردن 
متقاضيان مسکن در سه گروه حاشيه نشين و خانه 
اولي و س��اکنان بافت هاي فرس��وده است و هيچ 
راه حلي براي خروج از رکود اقتصاد مسکن و غناي 
اين حوزه اقتصادي در زمينه هاي فني مهندس��ي 
س��رمايه گذاري داخل��ي و خارج��ي به کار گيري 
تکنولوژي هاي نوين ساختماني و از همه مهم تر 
تربي��ت و ارتق��اي دانش فني و عملياتي نيروهاي 
انساني شاغل در صنعت ساختمان و ارتقاي توان 
توليد محصولات و مصالح س��اختماني و حمايت 
از ورود دانش فني توليد ات جديد ساختماني و... 
ارائ��ه نداده اس��ت. غيب��ي در پايان تاکيد مي کند: 
بنابراين اگر قائل به اين هستيم که سهم صنعت 
ساختمان از اقتصاد کشور ۲5 درصد است قاعدتا 
مسئولان بايد براي تحقق اين امر اهتمام بيشتري 
داشته باشند، چرا که بهبود اين صنعت سهم قابل 
توجهي در رشد اقتصادي کشور ايفا خواهد کرد. 

کارشناس ارشد اقتصاد مسکن در گفتگو با »تجارت « عنوان کرد؛

نقشه راه بازار مسکن،  جامع نیست

رويه ۱۰درصد راههاي کشور بتني مي شودنارضايتي شديد مسافران از هواپیمايي زاگرسيک درصد از فروش نفت براي حوزه ريل
رئي��س کميس��يون ان��رژي مجل��س، 
گف��ت: ي��ک درصد از مح��ل اعتبارات 
فروش نفت به حوزه ريل و س��اخت راه 
آه��ن براي توس��عه خدمات حوزه ريلي 
اختص��اص يافت��ه ، که البته بايد باجذب 

 س��رمايه گذاران بخش خصوصي و خارجي حمايت بيش��تري
 شود.

 فري��دون حس��نوند در گف��ت وگو با خبرن��گار خبرگزاري خانه 
ملت، با اش��اره به نقش راه آهن در هش��ت س��ال دفاع مقدس، 
گفت: راه آهن در توس��عه و آباداني اقتصادي و اجتماعي ايران 
اس��لامي نقش و جايگاه��ي مه��م و منحص��ر به ف��رد دارد و در 
 صورت توجه به خدمات اين حوزه سرعت پيشرفت کشور تسهيل 

مي شود. 

عضو کميسيون برنامه مجلس با اشاره به 
نارضايتي شديد مسافران از هواپيمايي 
زاگرس خواس��تار پاسخگويي سازمان 
هواپيمايي کشور و عدم دخالت دستگاه 
قضا در ارائه صدور مجوز شد. غلامعلي 

جعفرزاده ايمن آبادي در گفت وگو با خبرگزاري خانه ملت، اشاره 
به احضار مديران فرودگاه مشهد و شرکت زاگرس براي نداشتن 
مجوز پرواز از س��ازمان هواپيمايي کش��ور و انجام پرواز با مجوز 
قضايي گفت: متولي و مسئول صدور مجوز سازمان هواپيمايي 
کش��ور بوده و دس��تگاه قضايي نبايد در ارائه صدور مجوز براي 
پروازه��ا دخال��ت کند، چ��را که مردم از بابت تاخيرهاي پروازي 
خسارات زيادي را تحمل مي کنند و شرکت هواپيمايي زاگرس 

سبب ايجاد نارضايتي شديد بين مسافران شده است.

محم��د ش��کرچي زاده، رئي��س مرکز 
تحقيقات راه، مس��کن و شهرس��ازي 
در گف��ت وگو با خبرگزاري مهر درباره 
استفاده از رويه بتني در جاده ها گفت: 
در ابت��داي دولت يازده��م به دلايلي 

چ��ون نب��ود پيمان��کار آموزش ديده در اي��ن زمينه، اجراي اين 
دس��تورالعمل متوق��ف مان��د ام��ا از اواخ��ر س��ال ۹۳ و ابتداي 
س��ال ۹۴ اس��تفاده از بتن در راهس��ازي ها در دس��تورکار قرار 
گرف��ت و در چندي��ن پ��روژه در حال حاضر از جمله آزاداره هاي 
تهران � ش��مال، اصفهان � ش��يراز، بيرجند � قائم و باند چند 
فرودگاه در دس��تور کار قرار گرفت و اميدواريم ظرف يکي دو 
 س��ال آينده به برنامه ۱۰ درصد رويه بتني در جاده ها دس��ت 

يابيم.

وزير راه و شهرس��ازي در جريان بازديد خود از اس��تان 
آذربايجان غربي ضمن اعلام رضايت از وضعيت يکي 
از مهم تري��ن پروژه ه��اي ريلي کش��ور ابراز اميدواري 
ک��رده اي��ن طرح در آينده اي ن��ه چندان دور به مرحله 
بهره برداري برسد.به گزارش ايسنا، آخوندي گفته اين 
پروژه چه در حوزه زيرسازي و چه در ساخت ايستگاه ها 
به مرز پيشرفت ۸5 درصدي رسيده است و تنها حدود 
۴۰ کيلومت��ر از ريل گ��ذاري اي��ن پروژه باقي مانده که 
طبق ارزيابي هاي صورت گرفته مي تواند ظرف شش 

هفته آينده به بهره برداري نهايي برسد.
اين اتفاق در حالي نهايي خواهد ش��د که دولت پيش 
از اي��ن اع��لام کرده بود برنامه ري��زي خواهد کرد که 
خط ريلي اروميه تا تابس��تان امس��ال به بهره برداري 
برسد و صحبت هاي آخوندي حاکي از آن است که در 
شهريورماه امسال مي توان انتظار داشت که اين مسير 

رسما آغاز به کار کند.

ب��ا نهاي��ي ش��دن کار در مس��ير ارومي��ه و البته ديگر 
اولويت هايي که در دست ساخت هستند، احتمالا دولت 
به پيگيري کار اجرايي در ديگر استان هاي باقي مانده 
خواهد پرداخت و ش��هرهايي مانند س��نندج و اردبيل 
در اين فهرس��ت ج��زو اصلي ترين اولويت هاي دولت 

دوازدهم خواهند بود.

پايان انتظار ۱۰۰ ساله اروميه براي رسيدن قطار
معاون س��اخت راه آهن با بيان اينکه پس از ۱۱ س��ال 
پروژه هاي مهم ريلي کشور را در دولت يازدهم به بهره 
برداري رسانديم، گفت: در سال جاري ۸۳۸ کيلومتر راه 
آهن به بهره برداري مي رسد که در تاريخ افتتاح پروژه 
ريلي بي نظير اس��ت. جبارعلي ذاکري، معاون ساخت 
راه  آهن ش��رکت س��اخت و توس��عه زيربناهاي حمل و 
نقل در گفت وگو با ايلنا با بيان اينکه ريل گذار راه آهن 
نقده- اروميه تا پايان دولت يازدهم به اتمام مي رسد، 
اظهار داش��ت: بهره برداري از اين پروژه و تحويل آن 

به راه آهن تا دو ماه ديگر انجام مي شود.
وي با بيان اين که تا پايان مرداد ماه ريل گذاري اين 
پروژه به پايان مي رس��د، ادامه داد: زيرس��ازي تقريبا 
۱۰ کيلومتر باقيمانده از اين پروژه در حال اجرا اس��ت 
که ظرف س��ه هفته آينده به اتمام مي رس��د و عمليات 
روس��ازي آن آغاز مي ش��ود. در حال حاضر ريل گذاري 
اين پروژه در دو جبهه در حال انجام است از يک هفته 

آينده در سومين جبهه هم عمليات ريل گذاري شروع 
مي شود.معاون ساخت راه آهن با اشاره به طول مسير 
اي��ن پ��روژه ريلي گف��ت: طول خط اصلي اين محور از 
مراغ��ه ت��ا اروميه ۱۸۳ کيلومتر اس��ت و نزديک به 55 
کيلومتر خط فرعي دارد .۱۴۸ کيلومتر از اين پروژه در 
بخش خطوط اصلي ريل گذاري ش��ده و ۳5 کيلومتر 

از آن باقيمانده است.

رکورد افتتاح راه آهن را در دولت دوازدهم مي شکنيم 

پرداخت خسارت برای 23 توپولف   زمین گیر
دبير انجمن ش��رکت هاي هواپيمايي با اش��اره به دستور رئيس 
وقت سازمان هواپيمايي در سال ۱۳۸۹ مبني بر الزام زمين گيري 
توپولف ه��اي ۱5۴ در ن��اوگان، گف��ت: آن زم��ان توپولف ه��ا 
عمليات��ي بودن��د، برخي ايرلاين  ها ب��راي خريد آنها از صندوق 
توس��عه تس��هيلات گرفتند و زمين گيري آنها موجب خس��ارت 
مالي ش��د.مقصود اس��عدي س��اماني در گفت وگو با خبرگزاري 
فارس، با تأکيد بر  لزوم تأمين خسارت زمين گيري توپولف هاي 
شرکت هاي هواپيمايي از سوي دولت، به مطالبات شرکت هاي 
هواپيمايي بابت الزام زمين گيري هواپيماهاي توپولف توس��ط 
دول��ت، اش��اره ک��رد و گفت: اواخر س��ال ۱۳۸۹ ب��ود که بنا به 
دس��تور رئيس وقت س��ازمان هواپيمايي کشوري، شرکت هاي 
هواپيماي��ي داراي هواپيم��اي توپولف، مکلف ش��دند از ابتداي 

اسفند ۸۹، هواپيماهاي توپولف خود را زمين گير کنند.
اسعدي ساماني ادامه داد: در آن زمان چهار شرکت هواپيمايي، 
۲۳ فروند هواپيماي توپولف ملکي داشتند که زمين گير شدند، 
ضمن آنکه تعدادي هواپيماي توپولف اجاره اي هم وجود داشت 
ک��ه آنه��ا نيز رفتند.دبير انجمن ش��رکت هاي هواپيمايي اظهار 
داش��ت: تعدادي از آن توپولف ها، در همان س��ال ها خريداري 
ش��ده بودن��د، بنابراين ال��زام به زمين گيري آنه��ا موجب بروز 
زيان س��نگيني براي ش��رکت هاي هواپيمايي ش��د.وي ادامه 
داد: اي��ن از رده خارج ش��دن توپولف ها،  ب��ه نوعي هزينه هايي 
براي ش��رکت هاي هواپيمايي به دنبال داش��ته اس��ت زيرا اين 
هواپيماه��ا زمان��ي که از رده خارج ش��د ند هنوز عملياتي بود ند 
و برخ��ي از ش��رکت هاي هواپيماي��ي بابت خريد اين هواپيماها 

هنوز به دولت بدهکار هستند. به عنوان مثال ۱۴ فروند از اين 
هواپيماه��ا متعلق به ش��رکت هواپيمايي اي��را ن ايرتور بود که 
۹۰ ميليون يورو از محل صندوق توس��عه ملي براي خريد اين 
هواپيماها از دولت پول گرفته بود.اس��عدي س��اماني بيان کرد: 
توپولوف هاي ايران ايرتور زماني خريداري شد که ايرتور شرکتي 
دولتي بود و زماني که اين ايرلاين به بخش خصوصي واگذار شد 
بدهي هاي آنها هم به بخش خصوصي منتقل شد.وي افزود: در 
اين مدت شرکت هاي هواپيمايي پيگير خسارت خود بابت اين 
قانون س��ازمان هواپيمايي کش��وري شدند، اما تاکنون به نتيجه 
نرس��يده اند.دبير انجمن ش��رکت هاي هواپيمايي اظهار داشت: 
پيشنهاد داده ايم دولت در قانون بودجه سال آينده، اعتباري را 
بابت خسارت زمين گيري و توقف فعاليت هواپيماهاي توپولف 

به ش��رکت هاي هواپيمايي پرداخت کند.اسعدي ساماني ادامه 
داد: اگر دولت در اين باره تمهيداتي نداشته باشد، شرکت هاي 
هواپيماي��ي موضوع خس��ارت خ��ود را از طريق مراجع قضايي 

پيگيري خواهند کرد.

سه محرک ضعیف در بازار مسکن تهران 

در ش��رايطي که بازار مس��کن کل کش��ور همچنان در رکود به 
سر مي برد سه ريز نوسان تابستاني افزايش تقاضا براي اجاره، 
تح��رک در بخ��ش خري��د واحدهاي ميان متراژ و نيز ورود خانه 

اولي ها به بازار مسکن شهر تهران خودنمايي مي کند.
به گزارش ايسنا، رکود بخش مسکن از ۴.5 سال عبور کرد؛ چرا 
که در خردادماه ۱۳۹۶ حجم معاملات مسکن شهر تهران ۰.۸ 
درصد نسبت به ماه مشابه سال قبل کاهش يافت. با اين حال 
بازار مسکن در اين کلانشهر با چند ريزنوسان تابستاني مواجه 
ش��ده اس��ت. افزايش دو درصدي تقاضا براي خريد واحدهاي 
ميان متراژ، طولاني تر ش��د صف تقاضاي اجاره نس��بت به سال 
قبل و اقدام ۱۰ هزارو ۲۰۸ خانوار براي خريد اولين مسکن خود 
از طريق تسهيلات حاکي از آن است که با وجود کسادي بازار 
خريد و فروش، آب باريکه ها که از آن به عنوان مولفه هاي کم 
قدرت ياد مي شود راه خود را براي عبور از سد رکود باز مي کنند 
و احتمال تحرک غيرتورمي در نيمه دوم سال جاري با پيشتازي 

آپارتمانهاي نوساز در قراردادها وجود دارد.

بررس��ي هاي ميداني نش��ان مي دهد پرسش��گران منفعل در 
بنگاه هاي مسکن به مشتريان آتي تغيير ماهيت داده اند. شيفت 
آرام تقاضا از سمت واحدهاي کليد نخورده به سمت واحدهاي ۶ 
تا ۱۰ سال علاوه بر آنکه نشان دهنده بالا رفتن قدرت خريد با 
چاشني قناعت بخش مصرفي است، حاکي از آن است که بازار 
عرضه مي تواند با فاصله زماني به منابع مالي راکد خود دسترسي 
پيدا کند و ش��ايد به همين علت اس��ت که در زمس��تان سال قبل 
تعداد پروانه هاي س��اختماني ش��هر تهران ۳۷ درصد افزايش را 
نسبت به مدت مشابه سال قبل تجربه کرد. اين افزايش در حالي 
رقم خورد که بخش مسکن داراي رشد منفي ۱۷ درصدي بود. 
لذا رشد پروانه مي تواند از سوي سرمايه گذاران آينده نگر انجام 
شده باشد.سهم ۴۶.۹ درصدي واحدهاي مسکوني با عمر کمتر 
از پنج س��ال س��اخت از کل معاملات نشان مي دهد اين واحدها 
همچنان بيش��ترين تقاضا را در خريد و فروش خردادماه ش��هر 
ته��ران ب��ه خود اختصاص داده اند. با اين حال س��هم مذکور در 
مقايس��ه با خردادماه س��ال قبل ۴.۸ درصد کاهش يافته است و 
در مقابل به س��هم واحدهاي با قدمت ۶ تا ۱۰ س��ال 5.۲ درصد 
افزوده ش��ده اس��ت. اين آمار مي تواند حاکي از آن باش��د که با 
نزديک شدن قيمت مسکن به کف، مشتريان دودل و نگران، 
س��رمايه هاي خود را به خريد واحدهاي در بضاعت اختصاص 
داده اند. از س��وي ديگر پيش��تازي فروش واحدهاي کمتر از پنج 
س��ال که طي دو س��ه س��ال اخير به طور معمول صورت گرفته 

مي تواند به کاهش ۴۹۰ هزار واحد خالي که عمده آنها نوس��از 
و نيمه لوکس هستند منجر شود.

توزيع واحدهاي مس��کوني برحس��ب متراژ در فصل زمس��تان 
۱۳۹5 نشان مي دهد که بيشترين تعداد معاملات در واحدهاي 
مسکوني در بازه مساحت 5۰ تا ۷۰ متر مربع )۲۸ درصد( ثبت 
شده و پس از اين بازه، با افزايش متراژ واحدها، تعداد معاملات 

ثبت شده کاهش يافته است.
در زمستان ۱۳۹5 نسبت به فصل مشابه سال قبل، در واحدهاي 
با مس��احت کمتر از ۹۰ متر مربع تعداد معاملات ۳۳.۷ درصد 
کاه��ش يافت��ه ليکن در بازه هاي بالاي ۹۰ متر مربع معاملات 
افزايش ۸۱.۹ درصدي داشته اند و بيشترين ميزان افزايش نيز 
در بازه با مساحت ۱5۰ تا ۱۷۰ متر مربع )با رشد ۲۲.۴ درصد( 

روي داده است.
آمار و ارقام نشان مي دهد بخش مسکن در سال ۱۳۹5 به دليل 
انتظ��ار تح��ولات اقتصادي با امضاي برجام در فصول مختلف 
دچار نوس��انات ش��ده؛ به طوري که يک فصل با فراز و س��پس 
فصل بعد با فرود همراه بوده اس��ت. با اين حال رش��د معاملات 
در زمستان ۱۳۹5 و رسيدن به رقم ۴5 هزار معامله به گونه اي 
بوده که ارقام با ميانگين تعداد معامله در هر فصل طي سال هاي 
۱۳۹۰ و ۱۳۹۱ برابري کرده اس��ت. همچنين زمس��تان ۱۳۹۱ 
با ثبت 5۷ هزار معامله ش��اهد پر رونق ترين و تابس��تان ۱۳۹۲ 
با ۲۰ هزار معامله کس��ادترين فصل معاملات مس��کن طي ۴.5 

سال اخير را شاهد بوده ايم.
ب��ا وج��ودي که معاملات در بخش خري��د و فروش واحدهاي 
مس��کوني ش��هر تهران مقداري رونق گرفته، تعداد مستاجران 
رو به افزايش است. هم اکنون در کل کشور ۳۴ درصد مستاجر 
وجود دارد که نس��بت به س��ال ۱۳۹۰ رش��دي معادل ۳۷ درصد 
را نش��ان مي دهد. اين آمار حاکي از فش��ار بر بازار اجاره اس��ت. 
برآوردهاي ميداني نيز رشد ۱۰ تا ۱۲ درصدي اجاره بها را تاييد 
مي کند. هرچند رئيس اتحاديه مشاوران املاک مي گويد اجاره 
بها در کلانشهرها بين ۷ تا ۱۰ درصد رشد داشته، اما موجران 
همواره نرخ سود بانکي را مبناي افزايش اجاره قرار مي دهند که 
اين نرخ هم اکنون بين ۲۲ تا ۲۴ درصد است و لذا خريد ملک 

با نيت اجاره داري در حال حاضر به صرفه نيست.
عباس زينعلي � کارش��ناس اقتصاد مس��کن � مي گويد: شرايط 
موجود نشان مي دهد حداقل يکسال زمان لازم است تا بخش 
مسکن از رکود خارج شود. تا زماني که تاثير ماليات، تسهيلات، 
عوارض، تورم، ش��رايط بازارهاي رقيب، اقتصاد کلان و س��اير 
عوامل موثر در بخش مس��کن به طور کامل مش��خص نش��ود 
نمي توان منتظر اقدامات جديد بود. جهش قيمت قطعا نخواهيم 
داش��ت. اما افزايش بر اس��اس عواملي همچون ميزان دستمزد، 
مصال��ح، خدم��ات، عوارض صدور پروانه و غيره بر روي قيمت 
مسکن اثر مي گذارد که اين عوامل مي تواند تا ۲۰ درصد قيمت 

مسکن را بالا ببرد.

»نقشه راه بازار مسکن تا سال 1400« مورد نظر وزیر راه و شهرسازي هیچ راه حلي براي خروج 
از رکود اقتصاد مسکن و غناي این حوزه اقتصادي در زمینه هاي فني مهندسي سرمایه گذاري 
داخلي و خارجي به کار گیري تکنولوژي هاي نوین س�اختماني و تربیت و ارتقاي دانش فني و 
عملیاتي نیروهاي انساني شاغل در صنعت ساختمان و ارتقاي توان تولید محصولات و مصالح 

ساختماني و حمایت از ورود دانش فني تولید ات جدید ساختماني و... ارائه نداده است


